
 
 

REFERAT 
Generalforsamling 2023 
Referent: Lene Halmø Terkelsen 
 
Færger, modulbyggeri og fællessang. Begejstring og bekymringer. Deltagerne ved årets 
generalforsamling i Ø-sammenslutningen nåede vidt omkring, da de mødtes på Årø den 12.-14. 
maj. Her havde øens beboerforening skabt en smuk ramme om en weekend med debat og 
oplevelser for gæsterne fra de andre småøer.  
 
- Skal vi ikke synge? Lød det forventningsfuldt fra en deltager i salen, da repræsentanter fra 21 ud 
af Sammenslutningen af Danske Småøers 27 øer var samlet �l generalforsamling den 13. maj på 
Årø. Ingen samling uden afsyngning af ”Jeg ser de bøgelyse øer”, og sådan blev det også denne 
gang i Årø Forsamlingshus, hvor alle inden velkomsten ved formand Kirsten Sydendal og 
borgmester i Haderslev Kommune, Mads Skau, rejste sig op og stemte i.  
Kirsten Sydendal gav i sin indledning en særlig velkomst �l de deltagere, der ikke �dligere havde 
været med �l generalforsamling i Ø-sammenslutningen og bad dem hver især at rejse sig. 
- Husk lige at få dem med ind i kredsen, så de får lyst �l at være med næste år, lød hendes 
opfordring �l de andre fremmødte ved langbordene.  
Det er ét år siden, at Kirsten Sydendal �ltrådte som formand for Ø-sammenslutningen, og hun 
kunne se �lbage på en travl �d på posten, fortalte hun i sin beretning. Den handlede blandt andet 
om, hvordan kommunernes pressede økonomi fører �l forringelser af servicen på færgerne. 
Bekymringen var tydelig hos formanden, der ved flere lejligheder har gjort poli�kerne på 
Chris�ansborg opmærksomme på problemerne med taks�orhøjelser, sløjfning af afgange og 
sammenlægning af ruter rundt om i kommunerne. 
 
Fremgang på øer  
Men der var også posi�ve toner i formandens beretning, og Kirsten Sydendal talte om bl.a. Ø-
sammenslutningens vellykkede poli�ske indsatser og �lflytningen af børnefamilier på udvalgte øer, 
hvor gennemsnitsalderen ellers har været s�gende i år�er, og skoler er lukket.  
E�er beretningen gennemgik sekretariatsleder Lise Thillemann Sørensen et lige så hæsblæsende år 
i sekretariatet, hvor man glæder sig over at være blevet udvidet med en medarbejder ekstra, for 
der er opgaver nok at lø�e. E�er et imponerende veludstyret kagebord i pausen, gennemgik 
sekretariatslederen regnskabet, der blandt andet viste en s�gning i antallet af medlemmer af Ø-
sammenslutningen. 
- Det betyder, at I er gode �l at have medlemmer i foreningerne, understregede Lise Thillemann 
Sørensen, som fik ros for sin præcise og pædagogisk gennemgang af tallene. 
 
Mulighed for billigere byggeri 
Omø Beboer- og Grundejerforening havde s�llet bestyrelsen et forslag om at afdække 
mulighederne for at indgå en a�ale med et byggefirma, der kunne levere modulhuse på flere øer, 
så det er muligt at opnå kvantumrabat. På mange øer er boligmanglen et stort problem, og det er 
dyrt at sejle håndværkere frem og �lbage, hvis der skal bygges nyt. Ved at satse på præfabrikerede 



modulhuse, kunne man spare mange �mer, fortalte Ole Odsgaard fra Omø, hvor man bl.a. har 
erfaringer med modulbyggeri i forbindelse med etableringen af øens ”�ny house”.  Forslaget blev 
diskuteret i forsamlingen, hvor nogle deltagere lu�ede bekymringer for, at det ville kollidere med 
bevarende lokalplaner, men mange var enige om, at det ville være en god ide at få mulighederne 
undersøgt, og det blev vedtaget at nedsæte en ekstern arbejdsgruppe under ledelse af Ole 
Odsgaard, der, med reference �l Ø-sammenslutningens bestyrelse, kunne afdække priser mm.  
 
Næs�ormand genvalgt 
Dere�er gik formiddagens valghandlingerne i gang. Allerførst blev Bjarne Jepsen fra Årø, der det 
seneste år har varetaget rollen som næs�ormand, genvalgt. Han begrundede sit ønske om igen at 
s�lle op med et behov om at tale småøernes sag overfor poli�kere og andre magthavere. 
- Jeg vil være med �l at oplyse om de problemer, som øerne har i forhold �l fastlandet, lød det fra 
Bjarne Jepsen i hans mo�va�on.  
E�er valget af næs�ormand blev der stemt om den ledige plads i bestyrelsen, som ikke blev besat 
e�er rota�onsprincippet, og den gik �l Flemming Christensen fra Avernakø. Tre suppleanter blev 
også valgt, og alle fik klapsalver.  
 
Visioner for færger 
Under punktet ”eventuelt” blev det blandt andet drø�et, hvorvidt Ø-sammenslutningen skulle 
arrangere et online seminar om færger. Jan Bendix fra Venø havde lu�et ideen om i fællesskab at 
lade øboerne diskutere visioner for færgedri�en, fordi risikoen for at fortabe sig i detaljer eller 
ærgrelser over fx aktuelle besparelser kan skygge for tankerne om færgernes frem�d på længere 
sigt.  
- Hvordan skal vores færge være om 10 år, hvis vi får lov at drømme? Spurgte Jan Bendix. 
Sluteligt præsenterede repræsentanter fra LAG Småøerne organisa�onens udvikling og nye 
strategi.  
Formand Kirsten Sydendal takkede deltagerne for deres engagement og betonede betydningen af 
at stå sammen om småøernes sag. 
- Vi betragtes fortsat som en troværdig samarbejdspartner på Chris�ansborg, sagde hun blandt 
andet, inden alle strømmede ud i solskinnet for at indtage frokosten i det grønne på øens 
naturlegeplads.  
Om e�ermiddagen fik deltagerne en rundtur på Årø, hvor de fik et indblik i øens historie og 
udvikling takket være et par af øens veloplagte og vidende oplægsholdere, der fortalte om bl.a. 
Årøs havn og kirke, inden deltagerne vendte retur for at deltage i a�enens festmiddag.  
 

Generalforsamlingen 2023 – helt kort 
• Dirigent: Lisbeth Lei, Årø 
• Rota�on: Avernakø og Lyø træder ud af bestyrelsen. Barsø fortsæter et år mere, og Fejø 

og Strynø træder ind. 
• Valg:  Flemming Christensen fra Avernakø blev valgt �l den ledige, valgbare plads i 

bestyrelsen. 
• Nye suppleanter: Lasse Højgaard (Fur), Hanne Bat Finke (Strynø) og Jørn Højer-Pedersen 

(Omø) 
• Intern revisor: Ove Axelsen fra Egholm blev valgt 
• Budget: Regnskabet viste et underskud på 56.327 kroner 



• Generalforsamling 2024: Bliver på Strynø, hvor man også fejrer Ø-Sammenslutningens 
50-års jubilæum. 

 
Det blev også nævnt ved årets generalforsamling 

• Hvordan sikrer vi rent grundvand på øerne i frem�den? 
• Hvad gør vi med dagligvarebu�kkernes høje energiregninger? 
• Hvad med en taxaordning for småøerne? 
• Skal vi have en lejr for ø-familier næste år? 

  
Årets mærkesager 
Bestyrelsen har �dligere vedtaget følgende tre indsatsområder for 2023: 

• Færger 
• Landbrug 
• Fysiske forudsætninger for bosætning, herunder bedre IT- og mobildækning, flere 

lejeboliger, grønnere energiforsyning.  
 


